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یــادداشـــت

قاعدتا ارزیابی مثبتی از اقتصاد خرد و کلان کشور نمی توان 
داشت و شاید یکی از دغدغه های اصلی و همچنین گره های عمومی 
این است که چرا پس از بالغ بر 40 سال از نظام جمهوری اسلامی 
همچنان وضعیت اقتصادی در کل و جزء نابسامان، ناپایدار و گاهی 
ویرانه است و این ادعای حقی است اما واقعیت این است که اساسا 
الگوی اقتصادی ما و یا شیوه های کارکردی و نظری هرگز بر مبنای 
ضرورت های فعلی جامعه نبوده و ارزش های آن و یا حتی ارزش ها 
و ضرورت های ملی ساختاربندی نشده است. به عبارتی اقتصاد 
لیبرالی هدفدار وارداتی غربی آمریکایی از زمان قبل از انقلاب 
استمرار پیدا کرده و هرگاه در سال های اخیر تغییر و جهش متصور 
گردید معلوم شد نئولیبرالیسم اقتصادی در حال شکل گیری است. 
بدان معنا که کسانی که الگوهای غربی را از قبل از انقلاب القا و یا 
اجرا کرده اند همان کشورها، همان سیاست ها و همان گرایش ها 
پرشتاب به دنبال توسعه جایگاه خود هستند. در این چهل و چند 
سال دولت ها هرگز یا نتوانستند و یا نخواستند تغییراتی جدی در 
اقتصاد به نفع مردم شکل دهند. دولت سیزدهم آقای رئیسی با 
توجه به  شأن و شخصیت شخص رئیس جمهور که آزمون خود را 
چه از جهت شخصی و چه غربال اطلاعات در مسئولیت های گذشته 
داده است، عزم خود را بر تحول و اقتصاد ایران منطبق با ارزش ها 
و البته نیاز های مردم وصل کرده است. در این عزم هیچ شک و 
شبهه ای وجود ندارد و البته تلاش و کوشش قابل ملاحظه ای هم در 
تیم اقتصادی دولت مشاهده می شود و در عین حال مشورت های 
قابل ملاحظه ای هم دریافت می شود اما اینکه اطمینان حاصل شود 
که عوامل اقتصادی دولت که همه باید انقلابی و تحولی باشند اساسا 
شناختی از شاخص های اقتصاد اسلامی و ملی دارند . اما هرتحولی 
نیازمند درمان و یا جراحی اقتصادی است و در موضوع آرد و نان که 
در طول سالیان گذشته به عنوان یک نیاز غیر قابل اجتناب به کل 
مردم اعم از فقیر و غنی باید به آن توجه می شد چند عیب و خسارت 
جدی را نمودار ساخت که نخستین آن ضایعات نان در کشور 
ارقام تکان دهنده ای را نشان می داد و دوم آنکه کاربرد آرد برای 
نان الزامی نبود بلکه گاهی فراوان در مصارف دیگری به غیر از نان 
دارد. سوم اینکه یارانه عمومی این موضوع بیشتر به نفع سوداگران 
و حتی همسایگان و کشورهای دیگر بهره برداری می شد و این 
یعنی خسارتی حدود هزار میلیارد در سال که عدد قابل ملاحظه ای 
است. قطعا در الگوی مصرف کنترل یارانه به نفع مردم، جلوگیری 
از بهره مندی مجانی دیگران از این فرصت باید برنامه ریزی می شد 
که این اقدام در حال انجام است و طبیعی است هر درمان و جراحی 
در اقتصاد به باور و زمان نقاهت نیاز دارد و به نظر می رسد طرح 
آزمایشی است و باید ابعاد انحراف از مسیر آن بررسی شود اما یک 
واقعیت این است که هر جراحی هر تحول و هر تغییری که ضروری 
است و قطعا باید انجام شود نیازمند آگاه سازی عمومی است و این 
آگاه سازی نیازمند هوشیاری، دقت و تخصص و مهارت است که 
متاسفانه در این فقره آخری ضعف قابل ملاحظه ای مشهود است. 

آرد، نان، تحولات سیاسی و اقتصادی

 تبریک رئیسی به رئیس جمهور 
و مردم ازبکستان

رئیس جمهور در پیامی با تبریک فرارسیدن 
سی امین سال برقراری روابط دیپلماتیک به 
رئیس جمهور و مردم ازبکستان، استقلال این 
کشور در سال ۱۳۷۱ و برقراری مناسبات را 
فرصتی برای بازآفرینی و گسترش پیوندهای 
.. سید  . دیرینه دو کشور توصیف کرد. آیت ا
ابراهیم رئیسی در پیام تبریک خود به »شوکت 
میرضیایف« رئیس جمهور و مردم ازبکستان، با 
بیان اینکه استقلال این کشور و برقراری مناسبات 
دیپلماتیک بین دو کشور در ۲0 اردیبهشت ۱۳۷۱ 
فرصتی را برای بازآفرینی و گسترش پیوندهای 
دیرینه، فراهم آورد، اظهار داشته است: مردمان دو 
سرزمین کهن جمهوری اسلامی ایران و جمهوری 
ازبکستان را تاریخ، فرهنگ، خاطرت و باورهای 

مشترک بی شماری به هم پیوند زده است. 

 واکنش احمدی نژاد 
به مبلغ یارانه های جدید

احمدی نژاد در گفت وگویی بیان کرده بود که 
مبلغ یارانه برای هر فرد ایرانی می تواند ۲/5میلیون 
تومان باشد. احمدی نژاد در این مصاحبه گفت: آن 
زمانی که ما آن مبلغ را دادیم، بیش از 40 دلار 
بود. الان هم باید همان را به مردم بدهیم. اگر 
صد در صد اجرا می کردیم، با قیمت های امروز، 

۲/5میلیون تومان در ماه به هر ایرانی می رسید. 

قانون فعلی انتخابات ایراد دارد
معاون امور اجرایی و انتخابات شورای نگهبان 
گفت: قانون فعلی انتخابات در کشور دارای 
ایرادهایی است که دولت و مجلس شورای اسلامی 
در مسیر اصلاح آن گام بر می دارند. محمد حسن 
صادقی گفت: بی حاشیه بودن، برگزاری انتخابات 
موفق و پاک از جمله ویژگی های مدیران شاخص 
و موفق این حوزه محسوب می شود عضو حقوقدان 
شورای نگهبان ادامه داد: ۳00 هزار نفر در سراسر 

کشور در این نهاد عضویت دارند. 

قطعی اینترنت طبیعی است 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی، در واکنش به اینکه طی 
روزهای اخیر گفته شده اینترنت اهواز قطع شده 
است، افزود: قطع شدن اینترنت طبیعی است و 
گاهی مواقع قطع می شود چرا که سیستم ارتباطی 
کشور ما به جای اینکه بهتر شود، بدتر شده است. 
شهریار حیدری درباره برخی گمانه ها مبنی بر 
شروع اعتراضات در برخی شهرهای خوزستان و 
قطع شدن اینترنت گفت: در فضای مجازی این 
صحبت ها مطرح می شود و مرجع ما هم فضای 
مجازی نیست، بلکه فضای واقعی مرجع است. 
در حقیقت فضای مجازی قابل استناد نیست 
چراکه در این فضا برخی موضوعات را بزرگنمایی 
می کنند. به عنوان مثال روز شنبه در مسیر همدان 
به تهران، اینترنت بنده بیش از 500 بار قطع شد. 
دلیل این قطعی چیست؟  مشکل مربوط به سیستم 
مخابراتی است یا سیستم ارتباطی؟ که در یک 
مسیر ۱00 کیلومتری 40 بار قطع و وصل می شود. 

لذا طبیعی است که اینترنت قطع و وصل شود. 

حال مردم خوب نیست 
نماینده مشکین شهر در مجلس گفت: پیشنهاد 
می کنم رئیس جمهور به مجلس دعوت شود و 
به نمایندگان و مردم پاسخ دهد که آیا مسائل 
کشور حل شدنی است یا خیر. محمود عباس زاده 
مشکینی در جلسه دیروز مجلس در تذکری 
شفاهی، گفت: نمایندگان حتماً این روزها اقدام به 
تهیه اقلام کرده اند و از وضعیت بازار اطلاع دارند. 
وی بیان کرد: بنده نمی دانم شرایط بازار را چگونه 
تشریح کنم که از یک طرف آستانه حساسیت 
برخی مسئولان تحریک شود و از سوی دیگر برخی 
دشمنان سوءاستفاده نکنند. در یک جمله باید 
بگویم که حال مردم خوب نیست. نماینده مردم 
مشکین شهر در مجلس شورای اسلامی تصریح 
کرد: پیشنهاد می کنم شخص رئیس جمهور به 
مجلس دعوت شود و به نمایندگان و مردم پاسخ 

دهد که آیا مسائل کشور حل شدنی است یا خیر. 

یارانه ها مستقیم به مردم تعلق می گیرد
معاون پارلمانی رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
بحث حذف یارانه ها مطرح نیست، تصریح کرد: قرار 
است به نوعی تغییراتی در شیوه ارائه یارانه انجام 
شود. با این تغییری که ایجاد می شود، در نهایت 
به نفع کشور خواهد بود. محمد حسینی با اشاره 
به اینکه رئیس جمهور هر از چندی با مردم سخن 
می گویند، در مورد موضوع سخنرانی ایشان در 
دوشنبه شب گذشته گفت: الان ما در آستانه تغییراتی 
هستیم؛ طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها 
مطرح است و قرار است در شیوه حمایت از مردم 
اصلاحاتی صورت گیرد. موضوع اصلی صحبت های 
رئیس جمهور نیز در این خصوص بود. وی افزود: 
در گذشته در بحث کالاهای اساسی به تاجران و 
واردکنندگان ارز ترجیحی تعلق می گرفت و این 
حمایت انجام می شد، البته با مفاسدی هم همراه 
بود و در مواردی تاثیری برای مردم نداشت بلکه 
افرادی از این فرصت سوءاستفاده کردند. الان این 
یارانه می خواهد مستقیم به خود مردم یعنی مصرف 
کنندکان تعلق گیرد و از این جهت نیاز است تا مطلب 
تبیین شود؛ اگرچه معاون اول رئیس جمهور یا برخی 
وزرا از جمله سخنگوی اقتصادی دولت، وزیر اقتصاد، 

وزیر جهاد کشاورزی صحبت هایی کرده اند. 

خبـــر

  دکتر محمودرضا امینی
 تحلیلگر مسائل سیاسی 

»آرمانملی«حواشیپیرامونسفرنمایندهاتحادیهاروپادروینبهتهرانرابررسیمیکند

»مورا «کلید جدید بازکردن قفل برجام؟
آمریکا:انریکهموراهمبهنوبهخودپیامهارامنتقلمیکند

آرمانملی-کمتر کسی فکر می کرد که مذاکرات احیای برجام که در وین 
روزهای پایانی خود را طی می کرد و طرفین تا پای توافق رفته بودند؛ طی فعل 
و انفعالاتی مذاکرات به تعلیق رفته و طرفین به پایتخت ها بازگردند. اما این 
اتفاق رخ داد و اکنون با وجود تلاش  ها برای از سرگیری مذاکرات و بازگشت 
هیأت های مذاکره کننده به وین به عقیده تحلیلگران و صاحبنظران کار بسیار 
مشکل شده و مواضع طرفین نشان می دهد که شرایط آنقدرها نیز برای توافق 
مساعد نیست. هر چند که ایران همواره از مذاکره استقبال کرده و شروط خود 
را نیز برای رسیدن به توافق مطرح نموده است اما طرف آمریکایی با زیاده 
خواهی های خود فضای مذاکره و احیای برجام را به سمت و سویی برده که دیگر 
نمی توان آن را سازنده نامید. حال باید دید سفر انریکه مورا نماینده اتحادیه 
اروپا در مذاکرات وین و معاون جوزپ بورل به تهران دارای چه ابعاد و زوایایی 
خواهد بود و چه کمکی به احیای مذاکرات وین خواهد کرد. هر چند که بسیاری 
بر این باورند که مورا با بسته پیشنهادی از سوی غربی ها به تهران خواهد آمد. 

درانتظارپالسمثبت
همزمان با حاکم شدن دوره ای از رکود و سکون در چارچوب معادله اتمی 
ایران و روند مذاکرات وین که در قالب آن، طرفین اصلی مذاکرات یعنی ایران و 
آمریکا، یکدیگر را به عدم انعطاف پذیری متهم می کنند، جوزپ بورل، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا به تازگی در یک موضع گیری، از سفر انریکه 
مورا، معاون خود و نماینده اروپا در مذاکرات وین به تهران در هفته جاری )روز 
سه شنبه( خبر داد. البته که پیش از این نیز برخی اخبار از سوی محافل خبری 
دال بر این مساله منتشر می شد که اروپا اصرار به سفر انریکه مورا به تهران و 

رایزنی با مقام های ایرانی در قالب معادله مذاکرات وین دارد با این حال، 
طرف ایرانی پاسخ روشنی به این مساله نداده است. با این همه، این سفر 
به صورت رسمی اعلام شده و انجام خواهد شد. بسیاری از ناظران و 
تحلیلگران بر این باورند که انریکه مورا در سفر خود به تهران، به طور 

خاص با توجه به ایفای نقش سنتی اروپا در قالب معادله هسته ای 
ایران که به نوعی همواره پیام رسان و رابط میان ایران 

و آمریکا بوده، برخی پیشنهادات و پیام های طرف 
آمریکایی را به ایران منتقل خواهد کرد و در مقابل، 
نقطه نظر های طرف ایرانی را هم به سمع و نظر 
آمریکا خواهد رساند. مساله ای که شاید به باز 
شدن گره مذاکرات اتمی وین کمک کند. با این 
حال، هنوز هم پرسش های فراوانی در رابطه 
با این مساله مطرح است که اساسا انریکه 
مورا در سفر به تهران به دنبال چیست؟ 
آنچه مسلم است اینکه به نظر می رسد هم 
طرف اروپایی و هم ایرانی، تمایل چندانی 
برای ارائه گزارش هایی بیش از آنچه درباره 
این سفر گفته اند را ندارند. آیا این امر ناشی 

از اهمیت آن چیزی است که قرار است مورا 
با خود به تهران بیاورد؟ یا همان گونه که 
سخنگوی وزارت امورخارجه با استقبال سرد 

از سفر مورا گفته؛ این سفر حامل پیام جدیدی برای تهران نیست؟ جوزف 
بورل سفر مورا را به تهران، آخرین بخت آزمایی و یا تیر در ترکش برای دادن 
شوک به جسم در کما رفته »برجام« خوانده است. حال باید دید که با توجه به 
شرایط برجام و اظهارات و مواضع طرفین به خصوص ایران و آمریکا حضور مورا 
در تهران تا چه اندازه مفید و ثمر بخش خواهد بود و آیا آنطور که بورل امیدوار 
است فرستاده ویژه اش می تواند مقام های ایرانی را برای قبول توافق و به نتیجه 
رساندن مذاکرات کشدار وین برسر احیای برجام ترغیب کند؟ باید منتظر ماند 

و روند مذاکرات انریکه مورا با مقامات تهران را نظاره کرد. 
خودمانرابرایهردوسناریوآمادهمیکنیم

سخنگوی وزارت امور خارجه آمریکا در یک کنفرانس خبری در خصوص 
سفر انریکه مورا نماینده اتحادیه اروپا در مذاکرات وین به تهران و موضع آمریکا 
در این خصوص اظهار داشت: ما با انریکه مورا از نزدیک در تماسیم. او پیام ها را 
منتقل می کرده است. ما از تلاش های او برای رساندن این مذاکرات به نتیجه ای 
موفقیت آمیز حمایت می کنیم. نمی خواهم درباره آن چه او از همکاران ایرانی 
خواهد شنید، پیش داوری بکنم یا چیزی را از حالا تشخیص بدهم. مسلما پس 
از سفر او چیزهای بیشتری خواهیم دانست. ند پرایس در خصوص انتظارات 
آمریکا در این زمینه گفت: ما امیدواریم بتوانیم این مذاکرات را به سرعت به 
سرانجام برسانیم. مطمئنیم اگر ایرانی ها بخواهند با حسن نیت پیش بروند و 
اجازه دهند کار را بر اساس پیشرفت چشم گیری که در طی ماه ها دیپلماسی 
سخت و پر زحمت ایجاد شده بود جلو ببریم، می توانیم این مذاکرات را به 
سرعت به پایان برسانیم. اما باید منتظر باشیم و ببینیم که این 
گفت وگوها چطور پیش خواهد رفت. وی در این باره که آیا آمریکا 
پیام جدیدی برای انتقال به مورا سپرده است، گفت: مسلما ما 
قرار نیست به طور علنی مذاکره کنیم. ما همکاری و هماهنگی 
نزدیکی با متحدان اروپایی مان داریم و انریکه مورا هم به نوبه 
خود پیام ها را منتقل می کند. پرایس در این مورد که اگر این 
تلاش ها نیز بی نتیجه بمانند، آیا آمریکا مذاکرات را تمام شده اعلام 
خواهد کرد و به شکست آن اذعان خواهد کرد، توضیح 
داد: ما تا زمانی که منافع ملی مان ایجاب کند، به 
دنبال بازگشتی دوجانبه به برجام خواهیم بود. 
در حال حاضر، اینکه شاهد محدود شدن دوباره 
برنامه هسته ای ایران باشیم، شاهد اعمال دوباره 
محدودیت های قابل راستی آزمایی و دائمی بر 
ایران باشیم، در راستای منافع ملی ماست. اگر به 
نقطه ای برسیم که مزایای برجام در زمینه منع 
اشاعه تسلیحات هسته ای به خاطر توسعه های 
هسته ای ایران از سال ۲0۱۸ زائل شده است، 
آن وقت ما تجدید نظر خواهیم کرد. ما همین 
حالا هم در موقعیتی قرار داریم  که خودمان را برای 
هر دو سناریو آماده می کنیم - بازگشتی دوجانبه به 
پایبندی به برجام یا جایگزینی برای آن- و درباره هر دو 

مورد با متحدان و شرکایمان گفت وگو می کنیم. 

سـرمقالـــه

کشور در شرایطی قرار گرفته که به لحاظ اقتصادی با مشکلاتی 
مواجه هستیم و از آن جمله می توان به مساله دو نرخی بودن ارز 
اشاره کرد. البته در گذشته نیز چنین تجربه ای داشتیم و در زمان 
شروع دولت اصلاحات ارز دو نرخی بود و البته عددها نسبت به 
شرایط فعلی خیلی کوچک تر بود ولی نسبت تفاوت ها همین 
حدودی بود که اکنون نیز شاهد هستیم. چنانکه یک ارز رسمی 
دولتی و ارز شناور داشتیم. اما اکنون اگر ناظران اقتصادی بروند و 
آن زمان را مجدا مطالعه کنند شاید کاملا برایشان تعجب بر انگیز 
باشد که با چه مهارتی این داستان نرخ ارز کنترل و تک نرخی 
شد. در طول دولت اصلاحات نرخ ارز آزاد فقط حدود ۸0 درصد 
تغییر کرد. امروز روز به روز آن زمان را به خاطر می آوریم که در 
انتخاب موقعیت مناسب چقدر مهارت و استادی صورت گرفت. در 
مدیریت آثار نابجایی که در این یکسان سازی نرخ ارز وجود دارد 
مدیریت بسیار متفاوت بود که دلیل آن نیز استفاد ه از کارشناسان 
برجسته و نخبه بود که همه نیروها از بانک مرکزی، سازمان برنامه 
و بودجه و مجموعه مجلس ششم در این امر و تصمیم گیری 
صحیح دخیل بودند و همکاری موثر و لازم را به عمل آوردند. به 
هر حال هر دولتی که بخواهد دست به کار بزرگی آن هم در حوزه 
اقتصادی بزند قطعا تبعاتی دارد؛ مهم این است که این تبعات 
چگونه مدیریت شود. به عبارت دیگر فرق دولت ها با یکدیگر، 
چگونگی و نحوه عبور از مشکلات و بحران ها است. نکته ای که 
باید به آن توجه لازم را مبذول داشت اینکه در عین حالی که این 
دولت به جهت اقتصادی وضع خوبی دارد، اما امروز اقتصاد کشور 
در مسیری قرار گرفته که از هر طرف می کشند یک تلاطمی به 
وجود می آید. باید این نکته را در نظر گرفت که هیچ یک از این 
بحران ها با دوره مدیریت قبلی قابل مقایسه نیست. مشکل این 
دولت این است که خیلی مسائل را سهل و راحت می گیرد و فکر 
می کند که کارها را به یک تصمیم ساده می توان انجام داد که 
دولت قبل این کار را انجام نداده است. لذا چه در زمان انتخابات، 
پس از آن و حتی در حال حاضر برخی به نحوی صحبت می کنند 
که گویی دولت قبل تمام حیثیت خود را گذاشته بوده که این 
ارز 4۲00 حفظ شود و هیچ به فکر اصلاح آن هم نبوده است. در 
حالی که در همان دولت گذشته از زمانی که نرخ ارز4۲00 اعلام 
شد تا زمانی که دولت جدید سکاندار امور شد درصد قابل توجهی 
از مواردی که ارز 4۲00 به آنها تخصیص داده می شد کنار رفته 
بود و با ارز نیمایی و آزاد حساب می شد. مقداری کالاهای اساسی 
مانده بود که همه می دانند مساله حساسی است و فرصتی نبود که 
دولت گذشته این کار را انجام دهد. ولی همین نرخ تورم هایی که 
عده ای دولت قبلی را به سخره می گرفتند به خاطر همین اقدامات 
مدیریت شده گذار از نرخ ترجیحی بود. به هر صورت هر قدمی 
که بخواهد در اقتصاد برداشته شود در خود تلاطم دارد اما آرزو 
می کنیم که این اصلاحات به نحو احسن صورت گیرد و بتوانند 

مدیریت کنند تا فشاری به بخش  های ضعیف جامعه نیاید. 

مهم نحوه عبور از مشکلات و بحران ها است

احمد شیرزاد 
فعال سیاسی اصلاح طلب

هیچ واحد صنفی اجازه 
افزایش قیمت ندارد

دشمن دروغ منتشر 
می کند تا مردم به 

خیابان بیایند

وزیر دادگستری گفت: صراحتا اعلام 
می کنم هیچ واحد تولیدی یا صنفی اجازه 
ندارد بدون اجازه از سازمان حمایت قیمت 
کالایی را افزایش دهد. در نتیجه وقتی این 
مسئله ساماندهی اعلام شود این احتمال 
وجود دارد قیمت برخی کالاهای اساسی 
توسط خیلی ها به بهانه قیمت سایر کالاها 
سرخود افزایش پیدا کند. هیچ واحد 
صنفی اجازه افزایش قیمت سرخود را 
ندارد. حسین رحیمی تصریح کرد: ما به 
هیچ وجه نمی خواهیم اجحافی در حق 
تولیدکنندگان شود. ممکن است برخی 
تولید کنندگان به بهانه اینکه قیمت کالا 
افزایش یافته و آن را گرانتر به فروش 
برسانند. نه فقط در مورد کالا بلکه درباره 
تمام خدمات اگر دقت نکنیم بی نظمی 
در جامعه ایجاد می شود. وی خطاب به 
مدیران تعزیرات حکومتی اظهار داشت: تا 
به حال دقت داشته اید، اکنون در اجرای 
این طرح به طور خاص دقت کنید که 
اگر کسی بدون رعایت این تشریفات 
اقدامی انجام ندهد به لحاظ همکاری باید 
گشت های سیار سازمان همچنان فعال 

نگه داشته شود و افزایش یابد. 

فرمانده کل سپاه گفت: از گردنه ها و 
فرازهای سختی عبور کرده اید و خداوند 
به شما فرمول غلبه بر دشمنان را داده 
است. سرلشکر حسین سلامی ادامه 
داد: امروز دشمن مدام دروغ منتشر 
می کند و شایعه سازی می کند. دشمن 
می خواست ایران را منزوی کند و 
اقتصادش را متلاشی کند تا مردم به 
خیابان بیایند و مقابل نظام قرار بگیرند 
اما مردم در بزرگ ترین جهاد جهانی 
تاریخ توانستند تمام امید دشمن را 
ناامید و منجمد کنند. سردار سلامی 
عنوان کرد: همه راه ها به سوی دشمن 
بسته شد و دشمن در همه عرصه ها 
شکست خورده است. دشمن ویروس 
تروریسم تکفیری را در جهان اسلام 
پراکند اما از واکنش های تحسین برانگیز 
ملت های مسلمان به ویژه ملت ایران 
شکست خورد از همین روی باید بابت 
وجود چنین ملتی خداوند را شکر کرد. 
فرمانده کل سپاه با بیان اینکه بسیج 
میدان ها درخشید، گفت:  در همه 
در حوادث طبیعی اولین کسانی که 
به فریاد مردم می رسیدند و تا آخر 
می ایستادند بسیجیان بودند. در سیل 
خوزستان بسیجیان سیل آسا آمدند و 

بر سیل غلبه کردند. 

اولین جلسه مجمع 
روحانیون پس از دو سال

عضو مجمع روحانیون درباره موضوع 
جلسه اخیر نوشت : بحث های سیاسی 
داخلی وخارجی مطرح شد. محمدعلی 
ابطحی در کانال تلگرامی خود نوشت : 
»بعد از دوسال امشب دوستان مجمع 
روحانیون را از نزدیک دیدم. جلسه 
حضوری. یادمان رفته بود که می شود 
کنار هم نشست. از هر دری سخنی 
گفتیم. من معمولا اخبار فرهنگی را 
می گویم. در بخشی از سخنانم گفتم 
به عنوان یک جمع روحانی که قرار بوده 
با تفکرات ارتجاعی به نام دین مبارزه 
کند، باید در مورد رواج قرائت خرافی از 
دین و رفتارهایی که به اساس و کلیت 
دینداری مردم به نام حمایت از دین 
ضربه می زند حساس باشد و تلاش 
کند سلیقه ها، جای دین و قانون را 
نگیرد. بعد از جلسه دیدم آقای موسوی 
خویینی در حال تماس با اسنپ است. 
تقاضا کردم من برسونمشون. کلی توی 

راه حرف زدیم.« 

آرمانملی:سخنگوی قوه قضائیه درباره ملاقات 
مجازی زندانیان اظهار داشت: موضوع ملاقات 
برخط و تصویری خانواده زندانیان با آنها دو سال در 
دستور کار قوه قضائیه است و زیرساخت ها فراهم 
شده ولی کامل نیست. البته در تمام زندان ها اجرا 
شده است و ۶۹ هزار و ۳00 مورد ملاقات برخط و 
تصویری داشتیم. ترتیبی داده شده دادگاه ها هم 
به صورت برخط برگزار شوند و حدود ۲۷۸ هزار 
جلسه دادگاه به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شده 
و از اعزام 4۱۸ هزار زندانی به دادگاه ها خودداری 
شده است. ذبیح ا... خداییان درباره علنی برگزار 
شدن دادگاه های مفاسد اقتصادی گفت: تمام 
محاکمات ما اعم از اقتصادی و غیراقتصادی علنی 
است. علنی بودن هم به معنی انتشار محاکمات 
نیست. ما در ماه های اخیر به خصوص در دوره تحول 
محاکمات متعددی داشتیم که نه تنها علنی بوده 
بلکه منتشر شده است مثل بانک سرمایه. این طور 
نیست که جلسات دادگاه علنی نباشد. در دو سه 
ماه اخیر با تاکید ریاست قوه قضائیه در رسیدگی به 
پرونده های مفاسد اقتصادی، حدود ۹۶ پرونده را در 
این مدت رسیدگی کردیم و به صدور حکم قطعی 
منتهی شدند لذا برخورد با مفاسد جدی و قاطع 
است و ادامه دارد. سخنگوی دستگاه قضا درباره 
جزئیات حکم صادره برای مهرشاد سهیلی افزود: 
این پرونده با کیفرخواست به دادگاه ارسال شد. 
حکم بدوی صادر و به سه سال نگهداری در کانون 
اصلاح و تربیت، جزای نقدی و رد مال محکوم 
شده است. حکم بدوی است و در صورت قطعیت 
اجرا می شود. وی درباره اتفاقی که برای خبرنگار 
فرهیختگان در قم رخ داد، اظهار کرد: استفاده از 
ظرفیت های مردمی و اصحاب رسانه در مبارزه 
با فساد مهم است و در قوانین تاکید بر این امر 
شده است. در ارتباط با موارد فساد مثل سوت زنی 
حتما در چارچوب قانونی اقدام می شود و به مراجع 
مرتبط موارد فساد گزارش می شود و تحت حمایت 
قرار می گیرند. در مورد خبرنگار عزیز فرهیختگان 
به محض اطلاع موضوع پیگیری و پرونده در قم 
تشکیل شده و وسیله نقلیه مرتکبین شناسایی 

شده است و قطعا نه تنها با این مورد بلکه در هر 
موردی برخورد قاطع می کنیم. خدائیان درباره 
شکایت رئیس مجلس از جعفرزاده نماینده سابق 
مجلس به علت انتشار خبر خرید منزل توسط 
خانواده قالیباف در ترکیه و اینکه در چه مرحله ای 
است اذعان کرد: در خصوص این موضوع با توجه 
به شکایت انجام شده پرونده ای در تهران تشکیل 
شده و مشتکی عنه احضار شده است . کسانی 
که با فوریت دست به انتشار مطالبی می زنند اگر 
نتوانند ادعای خود را ثابت کنند، تحت تعقیب قرار 
گرفته و محکوم خواهند شد. اگر دقت نکنند و به 
صرف شنیده ها مطالبی را منتشر کنند پرونده ای 
تشکیل شود، قوه قضائیه ورود می کند. سخنگوی 
قوه قضائیه درباره اجرای حکم احمدرضا جلالی 
تا پایان اردیبهشت گفت: آقای احمدرضا جلالی 
فرزند محمد از اتباع ایران و تابعیت ایران دارد و 
ایرانی است و در ۱۳۹۶ به اتهام جاسوسی و ارتباط با 
موساد و اقدام علیه امنیت کشور و افشای اطلاعات 
طرح های سری و فوق سری و حتی اطلاعات مربوط 
به دانشمندان هسته ای تحت تعقیب قرار گرفت و 
بازداشت شد و بعد از بازداشت ایشان، کشور سوئد 
به او تابعیت و امتیازی داد. این شخص به لحاظ 
اتهامات متعدد به اعدام  محکوم شده و حکم قطعی 
است و در دستور کار مقامات قضائی است و نسبت 
به اجرای حکم اقدام خواهند کرد. وی در خصوص 
مبادله احمدرضا جلالی و حمید نوری بیان کرد: این 
دو ارتباطی با هم ندارند. آقای حمید نوری بی گناه 
و محاکمات ایشان نامشروع است. آقای جلالی دو 
سال قبل از ایشان بازداشت شده و حکم قطعی در 
موردش صادر شده است. بحث مبادله مطرح نیست 
و قوه قضائیه براساس حکم صادره اقدام خواهد 
کرد. سخنگوی دستگاه قضا درباره اظهارات اخیر 
فائزه هاشمی در رابطه با درخواست تحریم برخی 
نهادهای امنیتی و توهین به پیامبر، اظهار کرد: این 
شخص به دلیل هر دو موضوع توسط دادستان تحت 
تعقیب قرار گرفته و پرونده ای در دادسرای عمومی 
انقلاب تشکیل شده است. وی افزود: دادستان به 
عنوان مدعی العموم پرونده را پیگیری کرده و پرونده 

در جریان است که نسبت به احضار این شخص و 
ادامه رسیدگی اقدامات لازم صورت خواهد گرفت. 
وی در خصوص آخرین وضعیت پرونده بابک 
زنجانی و پرداخت بدهی او گفت: این فرد همچنان 
در زندان است و نسبت به تسویه بدهی خود اقدام 
نکرده است. سخنگوی قوه قضائیه درباره رسیدگی 
به پرونده حمید نوری اذعان کرد: تشکیل پرونده 
برای آقای نوری جنبه سیاسی دارد و نمی توان 
اسم این پرونده را پرونده قضائی گذاشت. متاسفانه 
دستگاه قضائی سوئد کمترین استانداردهای 
بین المللی و داخلی خود را در مورد ایشان اجرا 
نکردند. در پرونده نوری کوچک ترین استانداردها 
رعایت نشده است. خانواده و مامورین کنسولی به 
مدت ۷ ماه و نیم خبر نداشتند چه بلایی سر آقای 
نوری آمده است. خانواده آقای نوری دو سال حق 
ملاقات با ایشان را نداشتند سخنگوی قوه قضائیه 
درباره نظارت های قوه قضائیه بر تنظیم بازار پس 
از حذف ارز ترجیحی، گفت: ساماندهی و نظارت 
بر عهده تعزیرات است؛ مگر اینکه، احتکار یا جرایم 
این چنینی رخ دهد. رئیس قوه قضائیه بارها اعلام 
کرده که دستگاه قضا باید در مقابله با گرانفروشی به 
دستگاه های دیگر کمک کند. در رابطه با مقابله 
با گرانفروشی در کنار دولت هستیم. دولت به 
دنبال جراحی اقتصادی هست و سران قوا نیز هم 
نظر هستند اما این مسئله نیاز به همراهی مردم 
و نظارت های به موقع مسئولان دارد، با این اتفاق 
افرادی که رانت هایی را در اختیار داشتند ممکن 
است مشکلاتی را ایجاد کنند که دستگاه قضائی 
با این افراد برخورد می کند. خدائیان در خصوص 
کناره گیری از سخنگویی دستگاه قضا و جایگزین 
شدن شخص دیگری به جای خود تصریح کرد: به 
دلیل تمرکزم در سازمان بازرسی تقاضا داشتم که 
مسئولیت سخنگویی برعهده کسی دیگر باشد که 
رئیس قوه قضائیه اخیرا موافقت کردند و از ایشان 
کمال تشکر را دارم و چند گزینه پیشنهاد شده است. 
ان شاءا... با انتخاب یکی از عزیزان سخنگوی جدیدی 
انتخاب شود و اگر انتخاب صورت گیرد در نشست 

بعدی سخنگوی جدید در خدمت شما است. 

سخنگویقوهقضائیه:
فائزه هاشمی تحت تعقیب قرار گرفت؛   نسبت به احضار   وی  اقدام  می شود

پروندهاحمدرضاجلالیوحمیدنوریارتباطیباهمندارند

آرمانملی:رئیس جمهور گفت: نظارت 
بر زنجیره تأمین و توزیع کالا مسأله مهمی در 
اجرای موفق طرح اصلاح اقتصادی است که 
فعالیت جدی، مداوم و میدانی همه نهادهای 
مسئول را می طلبد و هیچ کوتاهی در این زمینه 
پذیرفته نیست. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی پیش 
از ظهر دیروز سه شنبه با حضور در جلسه ستاد 
تنظیم بازار، با قدردانی از رهبر معظم انقلاب 

که پیش از آغاز اجرای طرح اصلاح اقتصادی 
همگان را دعوت به یاری دولت در اجرای بهتر 
این طرح مهم کردند، گفت: نقش آفرینی مردم 
مانند همه عرصه های خطیر گذشته در این 
اصلاح اقتصادی نیز مهم بوده و ضامن موفقیت 
آن است. رئیس جمهور با تاکید بر اینکه باید به 
شبهات و گره های ذهنی مردم در خصوص این 
طرح حتما پاسخ داد، افزود: اقناع افکارعمومی و 

اقشار مختلف و نخبگان جامعه برای درک بهتر و 
همراهی در اجرای این طرح، بسیار مهم و ضروری 
است. رئیسی اظهار داشت: نظارت بر زنجیره کالا، 
از تامین و تولید تا توزیع و فروش در فروشگاه ها 
و خرده فروشی ها، مسئله مهم دیگری است که 
برنامه ریزی و فعالیت جدی، مداوم و میدانی همه 
نهادهای مسئول را می طلبد و هیچ کوتاهی در 

این زمینه پذیرفتنی نیست. 

رئیسجمهور:

هیچ کوتاهی در زمینه نظارت پذیرفتنی نیست


